
7.5.2023, Litomyšl (100 let sboru)  
 
Milost Pána Ježíše Krista, láska Boží, dar a společenství Ducha svatého se všemi námi! Amen.   
 
Vstupní slovo: Ž 8,2-5 
 
píseň 260 Samému Bohu 
 
modlitba: Hospodine, Bože svatý a věčný, tobě děkujeme, zpíváme na tvou počest, neboť věříme, že 
ty tvoříš dobré věci a nás jimi obdarováváš. Ani to všechno možná nevnímáme. Dnes ti chceme zvláště 
poděkovat za naše nejbližší, za přátele, za bratry a sestry. Za rodinu, sbor, církev. Každé lidské 
společenství, které nás přijímá, podporuje a nese, je vzácné. Ty, Bože, tato lidská společenství vytváříš 
a nás zveš, abychom se tohoto tvého díla účastnili. Důvěřuješ nám, že na sebe vezmeme odpovědnost, 
že se budeme starat, přemáhat obtíže a neporozumění, stát při sobě navzájem, odpouštět jeden 
druhému, milovat své bližní jako sebe samé. Otevři dnes pro nás Kristovo evangelium, ať je nám při 
tom pomocí, jeho Duch ať se zmocní ducha našeho. Amen. 
 
první čtení Ex 19,1-8 
 
vyslání dětí do NŠ 
 
píseň 188 Neskládejte v mocných naději   
 
text 1 Pt 2,1-10  
 
Co jsme zač? V rozmezí několika veršů slyšíme, že jsme královské kněžstvo, národ svatý, lid Boží, 
novorozené děti a živé kameny. A to všechno najednou. Jak to jde dohromady? Kdo jsme? Anebo spíše, 
kým máme být? Kým se stáváme? (Nebyli jste nic, teď jste lid Boží.) Zájem autora se netýká jednotlivce, 
naší osobní cesty ke křtu a po křtu, nýbrž společenství. A to se hodí, protože my dnes neslavíme 100 
let od narození nějaké význačné osobnosti, ale 100 let od narození sboru.  

Jste chrámem Božím. Je to přirovnání, obraz, podobenství. Možná trochu polemické. Chrámem 
Božím není žádná stavba. Nýbrž živí lidé. Kameny kamenné, ze kterých se staví kostely, zůstávají 
chladné a prostor, který vytvářejí, může zůstat prázdný. Skutečným prostorem, kde je možné se setkat 
s Bohem, je lidské společenství tvořené kameny živými. Jakkoli je takové společenství křehké a 
nedokonalé. Je dobře, když máme své kostely rádi, pečujeme o jejich účelnost i krásu. Když přemýšlíme 
o tom, jak jejich prostor působí na příchozí a hosty. Ale kolik pozornosti a úsilí věnujeme budovám? A 
kolik vztahům? Je jednodušší vymalovat než se milovat. Na čem víc záleží?  
  Jste chrámem Božím. Jako společenství, jako sbor. A každý z vás je živým kamenem, který tento 
prostor buduje. Prostor, kam je možné vstoupit a setkat se s Bohem. Nejde jen o bohoslužbu, ale o vše, 
čím sbor žije a co vytváří, jak působí na své okolí. Boha chválíme a o něm svědčíme nejen ústy, a nejen 
v neděli. A když dnes slavíme 100 let, nabízí se přemýšlet o dlouhodobém působení tohoto sboru, 
tohoto společenství Božího lidu v tomto městě. Zdali se osvědčuje jako spolehlivé, pravdivé bez 
přetvářky, soudržné při vší své pestrosti a rozmanitosti, zdali je solidární se slabými a otevřené pro 
bolesti stvoření.    

Jste chrámem Božím. Tak jsem na vás možná hodně naložil. Břímě odpovědnosti. Vytvářet 
prostor, kde je možné se setkávat s Bohem. Pěkná nálož, možná přímo balvan. Na leckoho při těch 
slovech dolehne tíha vlastní nedostatečnosti. Cože, já? Jak bych mohl! Leckdo si může vyčítat svá 
selhání. A leckdo může mít pocit, že sem nepatří, že na tohle nemá.  

Tak pozor! Bůh ví, nebo aspoň autor dopisu ví, že jsme jen děti. Úplní kojenci. Živé kameny jsou 
zároveň jakoby nemohoucí. Pořád na začátku. Odkázáni na základní stravu. Nevyčítejte si nic, netrapte 
se svou nedostatečností, ale „mějte touhu po mléce“. Omluvte trochu řečtiny a teologie: ekumenický 
překlad mluví o mléce „nefalšovaném duchovním“, ale v řečtině je řeč o mléce „logickém“, což 



můžeme přeložit jako „rozumné“, ale teolog zavětří a vidí v tom odkaz na Logos, věčné Slovo, kterým 
je Kristus. Žádné spirituální náhražky, ale pořádné, zemité Slovo, které se stalo tělem a přebývalo mezi 
námi, Slovo Ukřižované a Vzkříšené. Je tady pro nás, můžeme ho nasávat. Neopíjet se ani se jím 
neopájet, ale jím se živit, posilovat a potěšovat. Bez něho se kojenec živým kamenem nestane.   

A ještě jinak řekne Petr totéž: přicházejte ke kameni živému, úhelnému. Úhelný kámen je 
krásné sousloví. Vedou se mezi odborníky debaty, co se tím vlastně myslí. Podle jedněch je úhelný 
kámen první, základní, od něhož se odměřují úhly zdí, podle jiných je poslední, kterým se uzavírá klenba 
docela nahoře; musí mít přesné úhly, aby zapadl a všechno díky němu drželo pohromadě. Je to nakonec 
asi skoro jedno, možná platí obojí, první i poslední, Alfa i Omega. A jestli máme být živými kameny, 
můžeme se od něho učit, a jestli máme být chrámem Božím postaveným z živých kamenů, bez něho se 
neobejdeme.  

Jste chrámem Božím. A Alfa i Omega, úhelný kámen téhle stavby je Ježíš Kristus. Tedy, z něho 
nasávat, na něm stavět, jak si to máme představovat? Možná to vidím jednoduše, ale myslím tím, 
nechat na sebe působit evangelium. Stále se k němu vracet, zaobírat se jím, vždycky nanovo mu 
naslouchat. Mluvit o něm s ostatními. A nemyslet, že už vím, o čem to evangelium je, že rozumím jeho 
podobenstvím a příběhům. Nechat se překvapovat, oslovovat, strhnout a nadchnout.  

Ježíš Kristus (jeho evangelium) je jako úhelný kámen. Základní. Jenže na tom není nic 
samozřejmého. Tento kámen stavitelé zavrhli, cituje Petrova epištola Starý zákon. Ne, že by si ho 
nevšimli, nýbrž důkladně ho prohlédli, uvážili jeho váhu, jeho vhodnost, a pak ho zamítli jako nevhodný. 
Podle nich se na něm stavět nedá. Možná se tím myslí ten fakt, že Ježíš byl odmítnut většinou svých 
současníků, ale ono se to opakuje a vrací. Na evangeliu, na Ježíšově příběhu je mnoho krásného, ale je 
v něm taky zakopaný pes, cosi, co budí pohoršení, způsobuje nějaký problém. O co člověk zakopne. 
V čem to je? Jednak, pokud si dobře všímáme, Ježíšova slova a příběhy často narážejí, přímo vyvolávají 
konflikty. Evangelium není hladivé a čemukoli přitakávající. Odhaluje lidskou prázdnotu, pýchu, 
přezíravost, sudičství, tvrdost srdce. Což se může trefit i do nás a do kohokoli a není to zrovna příjemné. 
Proč bych měl něco takového poslouchat?  A jednak celý ten příběh končí ukřižováním a vzkříšením. 
Což znamená, že Ježíš se nedokáže prosadit. Ono mu to jaksi nefunguje. Nezíská si většinu. Vlastně 
nikoho. A vzkříšení je vůbec divné. Zásah shůry. Je to nefér. A nevěrohodné. Myslím, že nikomu se nelze 
divit a nikomu nelze vyčítat, pokud ho tenhle příběh neosloví.  

Jste chrámem Božím. Jste živé kameny a Kristus je kámen úhelný. Přitom ty naše živé kameny 
jsou křehké, slabé a Kristus problematický. Moc nám to nefunguje. Ten chrám není zrovna vznosný a 
Bůh, s nímž je možné se v něm setkat, není možná úplně lákavý. A přece se děje ten zázrak, nejspíš 
nějakým zásahem shůry, jakýmsi novým vzkříšením, že i v tomto prostoru, a právě v něm příchozí i my 
domácí ožíváme, nabíráme síly, dostáváme nepravděpodobnou naději a dotýkáme se snad i lásky.    

Pane, tebe živého hledáme, na tebe čekáme a spoléháme. Amen. 
 

píseň 377 V tu noc  
 
Večeře Páně, Otče náš (během vysluhování píseň 759 Radujme se) 
přímluvná modlitba 
 
ohlášky 
 
píseň 769 Jeden Pán, jedna víra 
 
poslání: Mt 7,8 
požehnání 
 
píseň 426 Ať žehná nám Bůh 


